
 
 

Time Sau‐ og Geit 
 

Årsmelding og rekneskap 
 

‐2008‐ 
 

 
Kåre Kartevoll og Per J. Skretting kontrollerer om det er fotråte hjå Dann Fossfjell på Undheim.  

       Foto:Geir Nielsen 
 



 2

 

ÅRSMØTE 2009 
 

Time Sau‐ og Geit har årsmøte på Undheim Samfunnshus 
27. januar 2009 kl. 1930. 

 
Tradisjonell mat og kaffi. 

 
Utlodding / premiering / påskjønning. Saker som medlemmene vil ta opp. 

 
Egil Svela holder kåseri/underholdning. 

 
Alle medlemmer er velkomne. 

 
Sakliste: 

1. Godkjenning av innkalling og sakliste. 
2. Val av to til å skriva under møteprotokollen. 
3. Årsmelding. 
4. Rekneskap. (Sjå s. 7 og 8) 
5. Innkomne saker. 
6. Arbeidsplan. (Sjå s.6) 
7. Val: (Innstillinga fra valnemnda er på s. 3) 

a. Val av leiar for eit år. 
b. Val av to styremedlemmer for to år.  
c. Val av ein styremedlem for eit år. (1 år for Terje Taule som flyttar) 
d. Val av to varamedlemmer for eit år. 
e. Val av fire utsendingar til Fylkesårsmøte. 
f. Val av to varamedlemmer til Fylkesårsmøte. 
g. Val av ein revisor for to år. 
h. Val av tre utsendingar til representantskapet i Undheim Samfunnshus. 
i. Val av 1 varamedlem til Undheim Samfunnshus. 
j. Val av eitt medlem i Gjetarhundnemnda for to år. 
k. Val av eitt varamedlem i Gjetarhundnemnda for eit år. 
l. Godtgjersle til styret. 

8. Val av eitt medlem til valnemnda.  
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Innstilling frå valnemnda:  
Leiar for 1 år:             Geir Nielsen, attval.   
2 styremedlemmer for 2 år:        Randi H. Vikanes, attval. 
                Torleiv Vestly, ny. 
1 styremedlem for 1 år.          Gustav Søyland, ny 
 
2 varamedlemmer for 1 år:         1. Mary F. Aalberg Undheim, ny.  
                2. Sveinung Hadland, attval. 
4 utsendingar til Fylkesårsmøte:      Leiaren 
                Gustav Søyland og  
                Randi H. Vikanes og  
                Nils Eirik Hinnaland. 
2 varamedlemmer til Fylkesårsmøte:      Torleiv Vestly og  
                Mary F. Aalberg Undheim. 
1 revisor for 2 år.            Åmund Eikeland, attval.  
                 
3 medl. til Undheim S.hus for 1 år:      Terje Nedrebø, attval,  
                Magne I. Undheim, attval. 
                Gjermund Skrudland, attval. 
1 vara til Undheim Samfunnshus:       Njål Sikveland, attval.  
1 medl. til Gjetarhundnemnda for 2 år:     Sven Kverneland, attval. 
1 vara til Gjetarhundnemnda for 1 år:     Siri Kvam Haugland, attval. 
 
Godtgjersle til styret 2009:         Formann: Kr 5000,‐   
                Kasserar: Kr 1000,‐    
                Sekretær: Kr 1000,‐. 
 
Valnemnda har vore:   Jonny Topdal, leiar. Sonja H. Skårland og 

Nils Petter Aarrestad. 
 

 
Servering i 
hagen hjå 
Helga og Geir 
Magne 
Hadland på 
Tjørom. Vi ser 
fra venstre 
Jesper 
Eikeland, Helga 
Hadland, Jonny 
Topdal, Odd 
Vestly, Møyfrid 
Aarrestad. 
Foto: Geir Nielsen 
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Årsmelding 2008 
Laget har i 2008 hatt 157 (161) medlemmar, 127 (133) hovudmedlemmer og 29 (28) 
husstandmedlemmer. Årsmøtet var på Undheim Samfunnshus den 21. januar 2008. 
Svein Varhaug holdt innlegg om gjeting på Hardangervidda. Arnhild Skjørestad 
orienterte fra RSG. 
 
Styret i 2008 har vore: 
Leiar:             Geir Nielsen 
Nestleiar og studileiar:       Nils Eirik Hinnaland 
Kasserar:             Terje Taule 
Sekretær:             Randi H. Vikanes 
Verehaldsleiar:           Karin Varhaug Ree 
1. varamedlem:           Sven Kverneland 
2. varamedlem:           Sveinung Hadland 
 
Me har i år hatt 6 styremøte og handsama 24 bokførte saker. 1. varamedlem har vore 
innkalla til styremøta. 
Årsmøte i Fylkeslaget var på Spa‐hotell Velvære i Hjelmeland den 15. og 16. februar 
2008. Geir Nielsen, Nils Eirik Hinnaland, Karin Varhaug Ree og Randi H. Vikanes møtte 
frå TSG. Til leiarmøte på Moi, 17. og 18. oktober 2008, møtte Geir Nielsen. 
 
Tilstellingar 
27. mai: Medlemsmøte på Undheim Samfunnshus. Fuglestad‐brogete og Blæselaget 
var invitert. 
7. juni: Grilling på Undheimsdagen. 
29. juni: Medlemstur til Sirdal. 
1. oktober: Stormøte om fotråte på Undheim Samfunnshus. 
4. oktober: Vaktdugnad under VM i saueklipping i Bjerkreim. 
22. november: Ullinnsamling. 
25. november: Medlemsmøte om fotråte på Undheim Samfunnshus. 
Det er sendt ut 3 medlemsskriv. 
 
Skotpremie på rev 
Det er utbetalt skotpremie på 11 revar mot 41 i fjor. 
 
Kåringsdagen 
2. oktober 2008 hadde me heimakåring. Det var 68 lam til K‐kåring, 65 lam vart kåra. 
Dommarar var Ove Myklebust og Rune Osland. 
O‐Kåringa hadde påmeldt 49 verlam av desse vart 46 kåra. Dommarar her var Kjell 
Steinar Løland, Agnes Sikvaland, Svein Varhaug og Leif Matnisdal. 
Jonas Fjermestad og Geir Nielsen var med rundt på kvart sitt dommarlag på O‐kåringa. 
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Premiering 
Beste NOR‐X verlam:  
Nr. 200890512, 169 totalpoeng (56 domarpoeng) eigar Solveig Scheie  
((såvidt føre 200890527, 169 totalpoeng (55 domarpoeng), eigar Livar Nedrebø)) 
Beste kjøtkåringsver: 
Nr. 200890245, 194 totalpoeng, eigar Ola og Liv Mellemstrand. 
Beste kjøtmål kåra ver:  
Nr. 200890233, kjøtmål 39,8 mm., eigar Arve A. Undheim. 
Beste O‐lam: 
Nr. 200840264, 176 totalpoeng, eigar Atle Lende. 
Beste O‐lam: (Delt 1. plasse) 
Nr. 200840266, 3 domarpoeng, eigar Jone Lende og 
Nr. 200840267, 38 domarpoeng, eigar Nils Petter Aarrerstad 
Gåvepremie til Vibå 4H. Eivind Haugland, tema sau. 
Gåvepremie til Frøy 4H. Susanne Holen, tema fotball.   

(På side 8 ser du kven som har sponsa premiane i år) 

 
Semin 
Det vart i Time nytta både frossensæd og fersksæd frå Staur i tillegg til fersksæd frå 
Særheim. Det er brukt 450 doser til veraring og 100 doser utenom til andre. 
Terje Nedrebø kjørte ut fersksæd.   
                 
Verehaldslaget  
Laget har brukt 1 ver som har bedekka ca. 40 sauer. 
 
Gjetarhundnemnda 
Nemnda har vore: Sven Kverneland (leiar), Ivar Frøyland og  Siri K. Haugland (vara). 
Det har vore eit aktivt år. Vi har desse aktivitetar:  
*Gjeterhundtreff på Karlsbu med Kristian K. Kleppe. 
*Nortura‐cup på Tegle 2. og 3. august. 
*Lokal kveldstevling 22. september på Kverneland. 
*Kommunecup 6. desember på Kverneland. Vinnar vart Bjerkreim, Time kom på 2. 
plass og Hå kom på 3. plass. 
Det har vore daglige treningar for interesserte. 
 

 
STYRET 

 
Geir Nielsen                        Terje Taule                 Randi H. Vikanes 

 
                   Nils Eirik Hinnaland                  Karin Varhaug Ree                Sven Kverneland (vara)   
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Forslag til arbeidsplan for 2008 
Medlemsverving.            Fagmøter. 
Arbeida med saker frå NGS og RGS.      Sommartur. 
Arbeida med saker som medlemmene tek opp.  Kåringsdag. 
Nye inntektskjelder for TSG.         
 
Til utlån for medlemmane i TSG 
Stor grilll.            
 
Sluttord 
2008 har gjennomgående vert et godt år for saue bøndene med gode priser og god kvalitet på 
lammeslaktet men året vil først og fremst huskes for det året då kampen mot fotråte startet. 
Vi er veldig imponert over den handlekraft NSG viste da de fikk ”snu sauen” prosjektet i gang og den 
store innsats som Bjørn Høyland har gjort i denne forbindelse. Mesteparten av sauen i Time ble 
snudd  uke 42 fra mandag 13. til torsdag 16. Arbeidet gikk veldig bra med stor forståelse fra saue 
bøndene i Time som til dels måtte gjøre en ekstra innsats for å få dette til så tidlig. Styret hadde 
også en stor hjelp fra en del medlemmer som stilte opp på dugnad disse dagene. Det var en enorm 
utfordring med mye transport, vasking, desinfisering og mange ”inspektører” i aksjon. TSG hadde 
også mange av disse inspektørene.  Jeg må innrømme at jeg håper det går mange år til vi trenger en 
sånn aksjon igjen. Det gledelige opp i alt dette var at sauemiljøet var samlet på tvers av rase og 
tilknytning til saue‐kontrollen.  Nå får vi håpe at vi får kontroll over fotråten slik at denne ikke blir til 
en belastning for fremtiden. I mellomtiden får vi alle være ekstra oppmerksom på halte dyr, klauv‐
helse og gi beskjed til mattilsynet om vi har mistanke. 1.trinn på å få kontroll over dette er å vite om 
en har smitten i flokken. Smitte vern må tas på alvor, nye alvorlige sjukdommer er på vei mot Norge. 
 
Styret har i år måttet se på økonomien i laget. Ull‐innsamlingen som er vår viktigste inntektskilde må 
gjennomgås. Denne er i ferd med å gå i minus og det er ikke bra. Lokal lagene kan ikke fortsette å 
betale for innsamling hos den enkelte. Ullmottaket hos Nortura har heller ikke kapasitet til å ta imot 
ull fra den enkelte. Derfor kommer vi med et nytt opplegg til våren.  
 
Vi må også få en bedre organisering av fersk‐sæd distribusjon. Det er viktig for avlsfremgang og 
smittevern at semin blir mer brukt. Økt bruk av semin burde kunne gi reduserte priser på sæd til 
alle.  Hjemmekåringen som vi hadde i år gikk bra, men det er synd for miljøet at vi ikke kan samles 
en dag felles.  
 
Også i år fikk vi til en lagstur, en hyggelig og god tur til Sirdalen. En ekstra takk til Helga og Geir 
Magne Hadland som tok godt imot oss med bevertning i hagen. At Sirdalen har vert viktig for saue 
bøndene i Time fikk vi med oss i drøset blant de noe eldre deltagerne på turen. Det er alltid 
fasinerende å høre de fortelle fra gamle dager. Så dette får bli min oppfordring til våre yngre 
medlemmer at de prioritere slike samlinger i laget. 
Jeg vil også minne våre medlemmer om kravet til kompetanse‐bevis i sau‐haldet og oppmode alle til 
å sørge for å få dette i orden før neste år. Jeg mener dette skal være veldig enkelt for våre dyktige 
saue‐bønder i Time. 
 
Tilslutt vil jeg takke styret for jobben de har gjort og ønske alle et nytt godt saue‐år i 2009  

 
Geir Nielsen 
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Undheim Handelslag 

 

 
 
 
 
 
 
 
Premiane i år er sponsa av:          
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På bussen til Sirdal. Foto: Geir Nielsen 

 

 
Dorgafossen. Arve A. Undheim og Stein Haugland med ryggen til. Terje Nedrebø og Nils Petter Aarrestad. 

Foto: Geir Nielsen 
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Lam til Nortura frå Time kommune i 2008.  
 
Godt nytt år og takk for samarbeidet i 2008.  
Det har i år og  vore god slaktekvalitet på lamma som kom frå Time kommune. Kvaliteten og 
ikkje minst slaktevekta hadde vorte endå høgare viss det ikkje var for at nokre slakta ut 
lamma før alle var slaktemogne. Årsaka til dette var at dei hadde fått fotråtesmitten i 
sauebesetninga si. 
Som de ser av tabellen er slaktevekt den same som i 2007 på 19,5 kg. Slaktevekta på Forus 
har i 2008 gått opp med 0,3 kg. De ser av tabellen att slakteklassane er svært gode. Her skjel 
Time kommune seg ut med heile 41,9 % av lamma i slakteklassane U‐ og oppover. Ein 
forbetring på heile 14 % i forhold til 2007. Antal % P lam ligg på rundt 1,5 %, litt auke frå 
2007. På Forus slakteri har det vore ein nedgang i P lam siste året på 2 % til 2 %. Dette er vi 
svært fornøgde med. 
 
Vanlige lam til og med 5. desember 2008.  
  Antal lam  % i P klassane % i O+  og 

oppover 
Gjennomsnitt 
vekt 

Forus  107368  2,0  92,8  19,0 
Time 2008   7175  1,5  95,1  19,5 
Time 2007  7080  1,4  93,8  19,5 
Som de ser så har vi fått rundt 100 lam meir til slakt frå Time i 2008 enn i 2007. Det kan ha 
med ekstra utslakting på grunn av fotråtesmitten. Antal % stjernelam frå Time ligg på 69,5. 
 
Feit på lam. 
Det blir diskutert om det er rett å ha 1 kr i trekk på feitgruppe 3. Vi har til og med mista 
leveransar og produsentar fordi Nortura har trekk på feitgruppe 3 og ikkje Fatland eller Prima 
Jæren slakterier. Lam i feitgruppe 3 er for feite. Det er enkelte nisjar som vil ha feite lam, 
men dette er få lam. Skal vi halda salet av lam oppe må vi ta feitet alvorlig. Dette gjer 
sauebøndene som leverar lammeslaktet sitt til Nortura. Dei er med på å investerar i framtida. 
Forbrukarane vel sjølve kva dei vil kjøpa. Ser vi på lamma frå Time kommune er mest 14 % av 
lamma frå feitgruppe 3 og oppover. Tar vi lamma frå feitgruppe 3‐ og oppover har vi her 4,77 
% av lamma. Det er klart vi her har ein jobb å gjera, ikkje minst avlsmessig. 
 
Antal lam i feitgruppe 3 og oppover av 7175 lam. 
Feitgruppe  3  3+  4‐  4  4+  5 
Antal  658  242  72  18  9  1 
 
Vårlam. 
  Antal  Medel sl.vekt  Medel pris. 
Forus  1335  10.9  64,52 
Sandeid  731  10.9  64,73 
Resten av Landet  1356  11,0  63,08 
Tilsamen  3422     
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Det blei levert ca 4000 vårlam. Ca 17 % av desse halt ikkje kravet til vårlam. 
Dei som kjøpar vårlam er sikra lam av god kvalitet. Likevel klarde vi ikkje selja meir enn ca 
halvdelen av vårlamma som kom inn til Forus og Sandeid til høg pris. I tillegg var det endå 
fleire sauebønder som kunne tenkja seg å levere vårlam. Slaktekostnadane på vårlam er 
høgare enn på vanlige lam. Dei bør og slaktast same dagen dei kjem inn. Vårlamma blei fòra 
med mjølkeerstatning på fjøsen. Resten av landet selde mest alle vårlamma dei fekk inn. 
 
 For 2009 har salet gitt beskjed om at dei kan selja 2500 vårlam på Landsplan. Dette er alt 
for lite, så tilførselssjefane på småfe går inn for å avvikla ordninga. Vi vil heller ha ein høg pris 
på årslam etter 15. april.  Har ein dielam og vil selja dei tidleg vil det svara seg å ha dei til dei 
blir over 13 kg slaktevekt. Ein vil då få eit grunntilskott på kr 4,80,‐ i tillegg til 
avrekningsprisen. 
 
Sauekontrollen. 
41 personar frå Time er med i sauekontrollen hjå Nortura. Dette er eit alt for lågt tall. 
Sauekontrollen er eit godt styringsverktøy. Førar ein sauekontrollen sjølv på web kostar den 
ikkje meir enn 700 kr i medlemsavgift pr år. Sauekontrollen er ei god investering til å få 
betre økonomi i sauehaldet.  Ved dei 2 siste jordbruksoppgjera har sauehaldet fått eit løft, 
men dekningsbidraget utan tilskot kan variera frå 0 til over 1000 kr. Håpar på eit godt 
jordbruksoppgjer i 2009. 
 
Fotråte. 
Eg synest Rogaland Sau og Geit og Norsk Sau og Geit med Bjørn Høyland og Ove Ommundsen 
har gjort ein god jobb for å kartleggja problemet. Det er og flott at sauebøndene i Time tar 
dette alvorlig å prøvar å utrydda smitten. Eg meinar at dyr som skal på fellesbeite ikkje må ha 
fotråte eller smitte i seg. 
 
Besøk på Forus. 
Det er ein glede for meg å ønska alle sauebønder velkommen til Forus 13. januar kl 10.00. De 
vil få sjå slakting av småfe, lam i ulike slakteklassar, nedskjering av sau og lam, 
pølseproduksjonen, sauefjøsen og ikkje minst den nye ullhandtering og ullklassefisering. 
Vel møtt til ein trivelig dag både for Norturabønder og dei som leverar slakt til andre 
slakteri. Vi reknar med å vere ferdig kl 15:00 og det vil bli servert middag ca kl 12:00. 
 
Av Ove Myklebust 
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FATLAND 

Slakting, 
Livdyrhandel & 

Ullmottak  
 

Fatland AS 
Internett:            www.fatland.no 
Kontakt oss:       Fatland Jæren, sentralbord: 51 68 21 00 
                              Fatland Ølen, sentralbord: 53 77 55 00 

 

  Fatland – det lønner seg!  
 

  Våre bonusordninger og puljetillegg: 
Se fullstendig oversikt over våre bonusordninger på www.fatland.no eller kontakt oss direkte! 

Storfe:     Inntil kr 4,20 pr kg + kvalitetstillegg inntil kr 5,00 
Slaktegris:   Inntil 4,‐ pr kg + kr 10,‐pr. stk for lett lasting 

Smågris:    Puljetillegg inntil kr 225,‐ og ingen faktureringskostnader 

Småfe:     Inntil kr 3,50 + elitelamstillegg på kr 2,50 

  NY BRUKER BONUS: (Overdragelse – nystartet) 
Slakt:     Fatland gir + kr. 0,60 pr kg slakt i 2 år, i tillegg til ordinær bonus. 

En kan vente med denne bonusen til en er opp i full produksjon.  
Livdyr              Smågris:     Selger får kjøpers pris på smågris, som utgjør kr. 20,‐ pr stk, 
omsetning:             ved egentransport av smågris får selger + kr. 20,‐  pr gris. 

Purker:     Kjøper og selger får kr 25,‐ pr småpurke, kr 50,‐ pr bedekningsklare og  kr 100,‐ pr 
drektig 

Kalv/fôringsdyr:        Kjøper og selger får kr 50,‐ for kalv under 100 kg og kr 100,‐ for kalv over 100 kg  
Ku/kviger/okser:        Kjøper og selger  får kr 250 ved omsetning av kyr, kviger og okser. 
 

 
 

  ULLAVDELING:   Hommersåk tlf. 51669393, Husøy tlf. 52843015 
God ullpris – God service: TA KONTAKT!! 

  God Rådgivning og Produsentoppfølging: 
Småfe/KSL:    Berit Pettersen,  mob. 95200340 
Småfe:    Hilde K. Håland,    mob. 98242214 

Fatland ‐ et godt valg!!!! 

Livdyr gjelder kun første driftsår. 


